
Číslo 3, srpen 201 2

PROČ MÁ SMYSL JÍT DO POLITIKY

V ten šťastný pátek 13. července 2012 schválila Poslanecká sněmovna novelu zákona o rozpočtovém určení
daní, kterou se zvyšuje podíl obcí na vybraných daních. Novela nedávno prošla i Senátem a zbývá maličkost, pod
pis prezidenta; jestli se to na něm nezasekne, začne i naše obec od Nového roku 2013 dostávat o pěkných pár mi
lionů korun ročně víc.

Na další straně Ozvěn píšu, co to pro nás bude znamenat, co se za ty peníze dá v obci vybudovat.
Teď ale chci říct něco jiného. Na tom zákonu, který pomůže doslova každému občanu naší obce, mají největší

zásluhu tři paličatí lidé ze Zlínska: Jana Juřenčáková, dnes senátorka, daňová poradkyně a starostka obce Rokytni
ce, Petr Gazdík, dnes poslanec, předtím učitel matematiky a starosta obce Suchá Loz, a konečně Stanislav Polčák,
dnes také poslanec, advokát a předtím i místostarosta obce Vysoké Pole. Chtěl bych jim všem třem velmi podě
kovat za to, že se v roce 2006 pustili do zdánlivě beznadějné akce a že ji za šest let dovedli k vítěznému konci.

Ale tři lidé, byť velmi schopní, by toho přece jen nemohli dosáhnout sami. Podstatná byla podpora mnoha
dalších starostů a pak i politiků a dalších vlivných osob. Jsem rád, že jsem se této práce mohl od počátku účastnit,
jak ve spolku obcí Sdružení místních samospráv, jehož je Ondřejov od r. 2007 členem, tak i v politickém hnutí Sta
rostové a nezávislí (STAN).

Rozdělení peněz obcím je politická otázka, musí se řešit zákonem. Abychom mohli zákony ovlivňovat, je třeba
se dostat do parlamentu. Právě proto vzniklo hnutí STAN, které má dnes v parlamentu 8 poslanců a 4 senátory a
které jen díky tomuto svému postavení mohlo zákon protlačit. Nebylo to vůbec jednoduché; jako člen celostátního
výboru STAN jsem ten boj sledoval zblízka a tím víc můžu ocenit výkon lidí, kteří za nás vyjednávali s ostatními
stranami. Zvlášť ODS byla dlouho silně proti; ke změně jejího
postoje bylo potřeba, jak už to v politice bývá, trochu přesvěd
čování, hodně tvrdého nátlaku a nakonec mírný kompromis.

Z vítězného zápasu o RUD plyne ponaučení. Chcemeli
změnit něco, co se nám ve státě, na obci a vůbec ve veřejném
životě nelíbí, nestačí nadávat doma nebo v hospodě. Jediné, co
opravdu pomůže, je jít do politiky, ať už té "malé" v obcích, ne
bo do krajské, nebo do celostátní, a snažit se něco změnit. Ne
spoléhejme na to, že ty rozumné věci za nás udělá někdo jiný.

Zákon o spravedlivějším rozdělení peněz pro obce už je schválen, ale toho,
co nás trápí a co je třeba změnit, zbývá ještě moc. Trápí nás třeba zoufalý stav si
lnic v našem kraji; a abychom to změnili, abychom měli silnice jako ve Švý
carsku, kandidujeme jako Starostové a nezávislí (na kandidátce s TOP09)
v podzimních volbách do krajského zastupitelstva.

Protože i zde platí: chceš mít slušné silnice? Nespoléhej na nějakého Ratha,
že ti je udělá. Spoj se s jinými starosty a vyhraj volby. Tímto postupem se podaři
lo prosadit spravedlivější rozdělení peněz pro obce, musí se to podařit i se silni
cemi ve Středočeském kraji. A nejen se silnicemi.

Martin Macháček
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CO SE DĚJE V  OBCI

Vodovod a kanalizace

Vodovodní a kanalizační řady jsou už hotové, jako poslední
bylo položeno asi 120 m kanalizace v Choceradské ulici. Dělají se
přípojky, zatím je hotová přibližně polovina z nich. Jakmile budou
hotové všechny, začne se s rekonstrukcí ulic, které byly stavbou
narušeny.

Kdy bude možné odebírat vodu a používat kanalizaci? Jak už
jsem psal, v domech, které leží podél regionálního vodovodu ("při
vaděče"), se může voda odebírat hned, když je hotová přípojka a
zapojený vodoměr, protože regionální vodovod byl zkolaudován
v roce 2011. Z obecního vodovodu, který se teď staví, se voda mů
že odebírat po jeho kolaudaci, která je plánovaná v druhé polovině
října. Vodoměry na přivaděči jsou už osazovány, když je přípojka
hotová, vodoměry na obecních řadech se budou osazovat až po
dokončení kolaudace těchto řadů.

Také kanalizace se může používat až po kolaudaci. V Třembla
tech bude kolaudace kanalizace také asi v říjnu, ale v Ondřejově se
bude muset počkat, až bude hotová nová čistička, a to bude až
na jaře. To je poslední informace od stavbyvedoucího, nemám z ní
radost, ale co se dá dělat.

Tlakové kanalizační přípojky se budou stavět zatím jen v On
dřejově  v ulicích Družstevní a Vřesová a v částech ulic Choce
radská, Seradovská, Na Křížku a Školní. Protože kanalizace
v Ondřejově bude zkolaudována až na jaře, vybudují se zatím jen
jímky, ale čerpadla do nich se dodají až před kolaudací, aby zatím
zbytečně neběžela záruční lhůta.

Dojednali jsme se stavbyvedoucím, že budou dodány lepší
jímky, než byly původně v nabídce: lepší v tom, že jejich průměr
bude 100 cm místo 80 cm, proto nebudou muset být tak hluboké, a
budou žebrované, proto se nebudou muset obetonovávat. Kdy
přesně budou jímky připraveny k dodání, zatím nevíme, čeká se na
nabídku dodavatele, ale bude to teď na podzim a vlastníky domů,
kterých se to týká, budeme informovat, jakmile se to dozvíme.

ČOV v Turkovicích. Začínáme připravovat další stavbu Čistír-

na odpadních vod a kanalizace Turkovice, čerpací stanice a kana-
lizace Ondřejov-západ.

Nová ČOV se postaví u poslední zatáčky před křižovatkou Tur
koviceHrusiceSenohraby (blízko Šmejkalky) a bude sloužit pro
Turkovice, západní část Ondřejova a Lensedly. Nahradí také dnešní
rákosovou čističku Astronomického ústavu v ulici Pod Hřištěm 
místo ní tam bude postavena čerpací stanice, která splaškové vody
vytlačí nad Turkovice. Odtud už potečou gravitační kanalizační
stokou až do nové čistírny. Po dokončení této stavby bude možno
připojit ke kanalizaci i zbývající domy v západní části Ondřejova.
Stávající rákosová ČOV je dnes už zcela vytížená a prakticky se
k ní další nemovitosti připojit nemůžou.

Provedli jsme výběrové řízení na projekční a inženýrskou
činnost na tuto stavbu. Nejnižší cenovou nabídku podala firma PIK
Vítek  408 000 Kč bez DPH. Projekční práce začnou letos na
podzim, v příštím roce bude stavební povolení a když všechno pů
jde dobře, tj. když budeme mít peníze a zastupitelstvo to schválí,
začne se čistírna stavět v roce 2014.
Jak hospodaříme.

Ke dni 15. 8. 2012 máme na bankovních účtech hotovost 23,4
mil. Kč a na úvěrových účtech máme dluh 12,997 mil. Kč. Ke
konci července (to je 58 % z celého roku) máme už 75 %
plánovaných celoročních příjmů a 50 % celoročních výdajů. Po
drobnější údaje o plnění rozpočtu najdete na našich webových
stránkách v rubrice "Údaje o ekonomice obce".

Protože parlament už schválil novelu zákona o rozpočtovém
určení daní (čeká se už jen na podpis prezidenta), můžeme se těšit
na podstatně větší daňové příjmy od počátku příštího roku. O ko
lik? Podle propočtu Ministerstva financí bychom v příštím roce
měli dostat 9700 Kč na každého trvale hlášeného obyvatele, zatím
co dnes na něj dostáváme ročně jen asi 7000 Kč.

Teď už máme okolo 1400 obyvatel, takže v příštím roce bychom
měli dostat na sdílených daních přibližně 13,5 mil. Kč. Pro
srovnání, za celý rok 2011 jsme na sdílených daních dostali 8,6
mil. Kč, v roce 2013 bychom tedy měli dostat skoro o 5 milionů
víc než v roce 2011! Ovšem pozor, to je za předpokladu, že se

v celém státě na daních vybere tolik, kolik
předpokládá Ministerstvo financí. Jestliže
daňové výnosy budou menší než ministerstvo
předpokládá, bude i částka, kterou dostane
naše obec, menší než předpokládaných 13,5
milionů.

Protože už dnes jsme schopni ušetřit
z rozpočtu přibližně 5 mil. Kč ročně na in
vestice a velké opravy, znamenalo by to, že
v budoucnu bychom na ně mohli dát ročně až
10 milionů. To je dost peněz  dá se za ně po
řídit například čistička odpadních vod nebo
velký kus kanalizace. V nadsázce říkám, že
za pár let budeme moct celou obec pozlatit,
ale samozřejmě zastupitelstvo bude mít i tak
těžké rozhodování, čím začít příští rok.

Osobně vidím pro nejbližší roky dvě prio
rity: První je čistička v Turkovicích; o té po
drobněji píšu výše v tomto článku. Druhou je
rekonstrukce střechy a podkrovní místnosti
v budově základní školy  každým rokem
totiž hrozí, že se nové děti nevejdou do jedné
první třídy, takže budeme potřebovat ještě
jednu učebnu.

Kromě toho jsme uvažovali o stavbě "mo
dulární" mateřské školy za přibližně 4 až 5K

re
sb
a
M
ar
ké
ta
T
la
m
ic
ho
vá



OZVĚNY 3

milionů  školka by tím získala další třídu, kam by se vešlo 25 dětí.
Jak ale píšu níže, asi za 8 měsíců bude hotova přístavba školky ve
Struhařově, která by naší školce mohla velmi ulevit.

To jsou "střední" investice  každý rok bychom měli tak asi na
jednu. Kromě nich jsou tu investice menší, které můžeme provádět
postupně, každý rok kousek: určitě zahájíme rekonstrukci místních
komunikací, které jsou, jak každý vidí, v katastrofálním stavu
(všechny kromě loni rekonstruované Fričovy ulice), dále rozšíření
veřejného osvětlení a postupné úpravy veřejného prostranství,
chodníků apod.

A na druhé straně vidím minimálně jednu investici opravdu
velkou  novou školu. Tu asi jen z vlastních prostředků nepostaví
me, ale určitě budeme muset šetřit na spoluúčast k nějaké dotaci.
Nový traktor a nový traktorista

Od 8. srpna nastoupil do pracovní čety nový pracovník pan Mi
lan Král, který byl vybrán ve výběrovém řízení. Už po několika
dnech můžeme říct, že jsme si vybrali dobře, je vidět, že pan Král
má předchozí zkušenosti s prací pro obec a rozumí také technice.

Bude mít na starosti náš nový traktor John Deere 3720 a jeho
přídavná zařízení: nakladač, přívěsný valník, příkopové rameno na
mulčování, posypový rozmetač, sněhovou radlici (která se dá natá
čet doleva nebo doprava, aby se sníh mohl shrnovat na vhodnou
stranu cesty), zadní štít s navijákem a přední rampovač na práci
v lese. Traktor je sice malý, ale technicky velmi vyspělý. I s pří
davným zařízením stál 1,67 mil. Kč, na jeho pořízení jsme dostali
dotaci 430 tisíc Kč z Programu rozvoje venkova.
Hrací automaty.

Jak už jsem psal v březnovém čísle Ozvěn, Ministerstvo financí
před několika lety povolilo v naší obci dva videoloterijní terminály,
tedy hrací automaty, na kterých můžete za večer klidně prohrát
měsíční výplatu i víc. Ministerstvo tak učinilo v rozporu s naší
obecní vyhláškou z roku 2007, která hrací automaty v Ondřejově
zakázala. Po dlouhé době a několika urgencích z naší strany zahá
jilo konečně správní řízení, kterým by toto povolení mělo být zru
šeno. Jsem zvědavý, jak dlouho mu to ještě bude trvat, než hrací
automaty z naší obce skutečně zmizí.

Jestli si chcete přečíst část mé korespondence s Odborem loterií
a sázkových her Ministerstva financí, podívejte se na web na adre
su blog.aktualne.cz/blogy/martinmachacek.php?itemid=17132.
Veřejné osvětlení

Byla dokončena první část nového veřejného osvětlení v Pražské
ulici, totiž prvních 7 stožárů a svítidel. Celkem v tomto úseku bu
de 17 svítidel a další dvě budou na počátku ulice Pod Mandou.
Zbývajících 12 svítidel postavíme až příští rok  letos nás totiž čeká
ještě hodně výdajů na dokončení vodovodu, kanalizace a čističky a
musíme být na peníze opatrní. V příštím roce by naše finanční
situace měla být daleko lepší, mimo jiné i kvůli novému zákonu
o rozpočtovém určení daní.
Mateřská škola

Naše školka je zase o něco hezčí. Cesta z chodníku u silnice až
za budovu školky je nově vydlážděna a nově je upravena i přední
zahrada. Chci také poděkovat všem pracovnicím školky za to, kolik
práce po skončení školního roku odvedly při údržbě budovy a její
ho okolí, např. jak natíraly a opravovaly zábradlí a hrací prvky na
zahradě za školkou.

A jak je to s místy pro děti ve školce? Pro nastávající školní rok
se bohužel nepodařilo všechny žadatele uspokojit. Nedávno ale by
la zahájena stavba nové školky ve Struhařově; a při jednání mi

struhařovská starostka řekla, že po kolaudaci by možná až 8 dětí
mohli přijmout z naší obce. Kdyby to vyšlo, mohli by této nabídky
využít rodiče z Třemblat, kteří by to do Struhařova měli dokonce
blíž než do Ondřejova. Struhařovská školka má být hotová v březnu
příštího roku. Samozřejmě by to bylo jen dočasné řešení, protože
dětí bude přibývat ve Struhařově i u nás. Dřív nebo později budeme
muset i naši školku rozšířit.
Prodeje a nabytí majetku

Zastupitelstvo obce schválilo prodej pozemků Astronomickému
ústavu za 950 000 Kč. Jde o les pod hvězdárnou vedle Nušlovy
ulice a cestu, která vede od starého hřiště k dvoumetrovému dale
kohledu. Cesta zůstane samozřejmě i nadále veřejně přístupná. Dů
vod, proč ji prodáváme, je ten, že dokud je v našem vlastnictví,
nemůže ji Astronomický ústav opravit na vlastní náklady  zákon
mu nedovoluje, aby ze státních peněz opravil cestu ve vlastnictví
někoho jiného, i kdyby to měla být obec. Obec, které dosud cesta
patřila, musí ale opravovat spoustu jiných místních komunikací,
proto je výhodné, když se vlastnictví této cesty zbavíme.

Zastupitelstvo dále schválilo prodej pozemku v areálu ZD brat
rům Böhmovým. Jde o pozemek pod halou, kterou koupili od firmy
Barvy a laky, a o část pozemku v jeho těsném sousedství.

Obec koupila od firmy Barvy a laky plechový přístřešek v areálu
ZD v Ondřejově. Slouží nám pro uskladnění posypového materiálu
i jiných potřeb pro údržbu veřejného prostranství a komunikací.

Zastupitelstvo dále schválilo převzetí několika malých pozemků
v Třemblatech, které leží v cestách do chatových osad a tyto cesty
rozdělují. Jde o bezúplatný převod z majetku státu.

Martin Macháček

SDRUŽENÍ ŠKAMNA
Sdružení Škamna bylo založeno při ZŠ a MŠ bratří Fričů On

dřejov před čtyřmi lety. Má za cíl finančně podporovat vzdělávací a
zájmové aktivity žáků naší školy. Příjmy sdružení tvoří vybrané
členské příspěvky a výtěžky z pořádaných akcí.

První rok byl spíše klidný, sdružení teprve začínalo pracovat, ale
v dalších letech již Škamna zorganizovala vánoční výstavy a školní
plesy.

Výtěžek těchto akcí je k dnešnímu dni je to 49 878 Kč a členské
příspěvky od doby vzniku jsou 46 804 Kč. K čemu se tyto peníze
využily? Přispělo se z nich na nákup vestavěné elektrické trouby a
elektronických kláves pro mateřskou školu, na cestovné žákům na
olympiády, soutěže a turnaje, na psychologické a právní poraden
ství. Dále byly proplaceny náklady lektora na zážitkovém pobytu
žáků, uhrazeny obrazy na výzdobu školy atd. Podrobné vyúčtování
všech příjmů a výdajů po jednotlivých školních rocích najdete na
stránce http://www.zsondrejov.cz/index.php?kde=13.

S přípravou vánočních výstav i plesů je vždy mnoho starostí a
zařizování.

Veškerou organizaci těchto akcí děláme nyní prakticky jen ve
čtyřech lidech, vedeme naprosto precizně účetnictví, kopírujeme
stohy letáků a plakátů. Všechno se dělá samozřejmě při běžném
soukromém pracovním vytížení, mnohdy až do noci, bez nároků na
odměnu.

Doufáme, že plesy a vánoční výstavy se stanou tradicí naší školy
a městečka Ondřejova. Je příjemné vidět, jak se lidé setkávají a po
vídají si se svými známými, které dlouho neviděli, jak si o vánoční
výstavě přejí vše nejlepší, jak se na ples děvčata i kluci obléknou
do slavnostních šatů a tančí předtančení. Věříme, že každý takový
ples je pro naše občany milou událostí a pro naše žáky současně
i příspěvkem ke společenské výchově.

Markéta Tlamichová
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DIVADLO A DIVADELNÍCI
Ondřejovské ochotnické divadlo má skutečně bohatou historii.

Původně zamýšlený článeček se patrně rozroste na seriál, protože
materiálu je stále více a více.

Narůstá to tím, jak hovořím s jednotlivými ochotníky. Mnozí
z nich mají množství fotografií i starých divadelních programů, a
pokud hráli jen v některých představeních, odkazují mě na další
kolegy. Někteří si údajně nic nepamatují, ale jak se začneme bavit
o divadle, nabíhají jim stále nové vzpomínky na představení i lidi,
a tak to pokračuje dál a dál.

Musím přiznat, že je to práce velmi zajímavá, ale docela se
bojím, jestli se mi z toho podaří udělat alespoň trochu odpovídající
a výstižné povídání. Zjistila jsem, že hercem byl patrně každý
druhý Ondřejovák.

Naposledy se mi dostaly do ruky zápisky bývalého divadelníka
a ondřejovského kronikáře Jana Šebla (optika), ze kterých jsem
zjistila, že v Ondřejově se scházeli za účelem divadelním ochotníci
šesti organizací. Snad nejoficiálnějším byl Spolek divadelních
ochotníků Svatopluk Čech v Ondřejově, jehož originální krasopisně
sepsanou, řádně okolkovanou a c. k. razítkem potvrzenou listinu
stanov z roku 1910 mám k dispozici. Obsahuje čtyři strany, 31
bodů a sama o sobě je krásným čtením.

Dále tu hrály Dramatický odbor T. J. Sokol, Naše scéna, Spolek
rodáků a přátel městečka Ondřejova, Baráčníci, nějaký čas po roce
1950 byla představení uváděna pod hlavičkou Osvětové besedy.
A nejnovějšími ochotníky jsou místní hasiči.

Hrálo se skoro celé století, jen po roce 1968 byla desetiletá a po
roce 1989 dvacetiletá přestávka. Pan Šebl bez záruky napočítal, že
do roku 1991 bylo nastudováno 146 her a každá se prováděla
nejméně dvakrát. Některé zvláště úspěšné kusy se nastudovávaly
znovu, například Babička, Fidlovačka nebo Naši furianti.

Pokusil se i o soupis herců a dostal se k číslu 169, ale sama jsem
objevila dost zapomenutých, takže současné číslo by určitě bylo
kolem dvou set. Z toho je vidět, že není možné, abych uváděla
všechna představení a všechny účinkující. To by nebylo na několik
článků, ale na knihu. A nebyla by útlá. Nechám raději na každém,

aby si zavzpomínal sám. A pokud si myslíte, že vaše vzpomínky by
doplnily nebo opravily ty moje, sedněte a napište nebo přijďte a
povězte. Určitě tím uděláte spoustě lidí radost.

Jedno je jisté  ondřejovské divadlo má opravdu hluboké kořeny.
První sokolské představení bylo nastudováno v r. 1907, při
založení ondřejovského Sokola. Sokolové v tomto směru byli tak
aktivní, že třeba v roce 1923 dokázali uspořádat šest představení.
V ondřejovské kronice jsou zmiňovaná představení z roku 1927
"Jan Výrava" v režii choceradského lékaře dr. Musila, uspořádané
jako vzpomínka na výročí bitvy u Zborova, dále se kronikář
zmiňuje o legionářské hře "Hrníček štěstí" v režii Jana Šebla
(řezníka), uvedené roku 1936. V roce 1945 byla 27. října uvedena
hra "Voják" od JanaHaise Týneckého, v dubnu 1947 pak "Vlčí
skála". Doma jsem našla divadelní fotografie mojí maminky
Slávky Janouškové provdané Chytráčkové z konce třicátých let.
Jeden snímek byl popsán, a tak vím, že je to ze hry Bouračka.
Spolu s ní jsou na snímcích její stálý divadelní partner Toník
Kratochvíl (od školy), další je Alois Albrecht, který také režíroval.
Na druhém snímku je vedle maminky paní Emilka Sejková. Byli
tak dobří, že si třeba troufli i na operetu R. Piskáčka Tulák.
Maminka mi o tom povídala a píseň "Když z jara první vonný
květ" od ní umím dodnes. V roce 1949 bylo na programu
Jedenácté přikázaní.

V dalším pátrání mi velmi pomáhají pamětníci a jejich
fotografie. Ze zápisků pana Šebla můžeme uvést například tyto
hry nastudované do padesátých let minulého století: V. V. Štech:
Třetí zvonění, A. Jirásek: Lucerna, G. Praisová: Gazdina roba,
Sv. Čech: Lešetínský kovář, L. Stroupežnický: Naši furianti, Fr.
Langer: Velbloud uchem jehly, bratří Mrštíkové: Maryša, J. Žák:
Škola základ života, G. Zapolská : Morálka paní Dulské, A.
Christie: Deset malých černoušků, G. B. Shaw: Pygmalion. Kromě
těchto klasických her se ovšem spíš hrály hry "lehčí", jako např.
Starostovic Baruška, Srdíčko z lásky nebo Pražské švadlenky.

V příštím čísle Ozvěn budeme pokračovat historií
ondřejovských ochotníků v 50. a 60. letech dvacátého století.

Jarka Kozáková
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CO BYLO V  KVĚTNU A V  ČERVNU....
Sportovní sezónu jsme zahájili volejbalovým turnajem dvojic.

Původní myšlenka tohoto turnaje spočívala v podmínce, že se ho
mohou zúčastnit jen manželské či partnerské dvojice. Jak rychle
nás to napadlo, tak ještě rychleji jsme to zavrhli. Je krásné se svým
partnerem žít pod jednou střechou, ale vůbec není jednoduché hrát
společně na jedné straně hřiště. A tak jsme podmínku účasti
výrazně zmírnili: stačilo, když proti sobě nastoupil jakýkoliv pár.
Tak to zůstalo i letos. Turnaj jsme odehráli v počtu pěti dvojic.
O zlato se bojovalo skoro celý den. Všichni zúčastnění byli s hrou
spokojeni, každý získal cenu a zlatou medaili si odnesl Martin
Staněček se svou partnerkou. Večer jsme poseděli, pohovořili
o utkání a probrali taktiku na příští rok.

Jeden sportovní víkend střídal další. V neděli 4. června jsme
pořádali sportovní odpoledne pro děti. O průběhu akce vás sezna
mují ve svých příspěvcích Arlett Sadílková a Hanka Zichová.

Další týden se v sobotu 9. června konal VI. ročník Ondřejovské
olympiády žen. Na hřišti se letos utkalo 36 závodnic. Věková
hranice se nám snížila na krásných 16 let. Tolik bylo našim
nejmladším závodnicím. Než ondřejovské klání vypuklo, trénovaly

KVĚTEN - MĚSÍC NÁSTUPU JARA,
LÁSKY ČAS, ALE I  TRADIČNÍ

OSLAVA MÁJE.
Břízky ozdobené barevnými fáborky v minulosti stávaly u sta

vení, kde byla svobodná děvčata, muzika vyhrávala, tancovalo se a
zpívalo. Dnes je situace jiná, svobodných děvčat, která by si ne
chala postavit májku u domu je málo, a tak chodí muzikanti po
vesnici a vyhrávají každému, kdo má zájem a udržuje tradici. Letos
poprvé se oslava Májí konala i v Třemblatech, i když se musela
obejít bez tradičních muzikantů.

Ale bez hudby jsme přece jen nebyli, hrála hudba z reprodukto
rů. Byla to akce schystaná na poslední chvíli. Okolo místní restau
race u Páců se zametl štěrk rozházený po celé silnici od stavbařů,
postavily se ozdobené májky, rozestavěly se stoly a lavice a nako
nec i velká máj připravená na noční kácení.

Celá akce začala v podvečer a jsme jediná vesnice v okolí, kde
se na Máje peklo sele. Oslava prvních Májí ve Třemblatech trvala
do nočních hodin a věřím, že se slavení Májí bude konat i příští
rok, a to s velkou parádou, s muzikou a za účasti celé vesnice.
Hasičský dětský den

Další vydařenou akcí byla oslava dětského dne, která se konala
v sobotu 2. června tradičně u jediného místního kulturního stánku
v Třemblatech – u Hasičárny. Celá akce začala a skončila výstře
lem třepotalek ze šampaňské láhve, což pro děti bylo něco neví
daného. Sbíraly lesklé papírky a strkaly si je do kapes nebo do
kelímků. A pak začala bojovka, kdy děti chodily od jednoho
stanoviště k dalšímu a u každého plnily úkoly.

Na každém stanovišti stála místní hasička (pro nezasvěcené 
žena u hasičů). Děti přenášely vodu v kelímku, chytaly ryby,
stavěly kostky, skákaly, určovaly předměty atd. Celkem bylo
10 úkolů. Malé ale i větší děti bojovaly jak draci. Tedy někdy i za
pomoci tatínků, maminek a babiček :).

Poté bylo dobojováno, vítězům předány ceny a všem dětem
diplomy s hračkou. O pohoštění nebyla nouze  byl párek
v rohlíku, limonády a grilované maso. Počasí se nám vydařilo, a
tak si děti hrály i po skončení programu. Ani nikomu z rodičů se
nechtělo odcházet, a tak dál popíjeli a baštili. Doufám, že i příští
rok budeme slavit dětský den alespoň tak hravě a vesele jako letos.

Kateřina Preislerová

naše juniorky všechny atletické disciplíny, které na ně při
olympiádě čekaly. A trénink se jim vyplatil. Za VI. ročník si
odneslo zlaté medaile družstvo pod vedením Blanky Kyclerové,
v kterém dále byly Jana Potměšilová, Jaroslava Kociánová,
Veronika Hanušková a Eva Budská. Celému družstvu paří velká
gratulace a pevně věříme, že příští rok se zúčastní i ty, které
to s námi zatím nezkusily. Znáte to, kdo si hraje, nezlobí.

Jestlipak víte, v čem se olympiáda v Ondřejově liší od
olympiády např. v Londýně? Výkony podáváme celkem podobné,
účast bývá srovnatelná, někdy padne i rekord hřiště. Ale co
v Londýně nemají a my ano, je tajná disciplína. Tak třeba
v loňském roce se na hřišti lyžovalo. Lyže – prkna o délce 3 m nám
věnoval p. Jiří Vycpálek. Sněhu nebylo potřeba a tak stačilo lyže
přivázat tkalouny ke sportovní obuvi našich závodnic a vyrazit.
Družstvo, které jako první přeběhlo půlku hřiště, zvítězilo. Do cíle
za nějakou dobu dorazila všechna družstva a ve tvářích lyžařek
bylo vidět, že se již těší na tajnou disciplínu příští rok. Nápad přišel
celkem nečekaně, jak to většinou bývá. Letos jsme požádaly
o spolupráci při přípravě tajné disciplíny Jiřího Tolara a Jiřího
Kabeláče. Oba souhlasili a zapůjčili nám potřebné vybavení –
stavební helmy a kolečka. Úkol vypadal velmi jednoduše a jak se
i ukázalo, pro některé jednoduchý byl. Stačilo zvolit správnou
taktiku a vyhrát. Zadání bylo pro všechna družstva stejné. Přemístit
se na druhou půlku hřiště a to tak, aby jedna závodnice byla vždy
v kolečku a další dvě ji vezly. Za 62,3 vteřin to stihlo družstvo pod
vedením Markéty Vosátkové. Markétě i jejímu týmu ve složení
Andrea Pačovská, Marcela Bartůňková a Tereza Jarolímová právem
náleží rekord hřiště v běhu s kolečkem. A co bude příští rok? Zatím
nápad nepřišel, ale nebráníme se nápadům či návrhům i od vás,
oceníme jakoukoliv spolupráci.

Letošní rok se pyšní i olympiádou mužů. 23. června nastoupilo
na hřiště 45 borců. Myslím, že každý závodník si našel disciplínu,
ve které mohl zazářit. Zvítězilo družstvo v tomto složení: Luděk
Bohm, Stanislav Stárek, Jan Novotný a Petr Vosátka.

Ivana Staňková
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DĚTSKÝ DEN V  ONDŘEJOVĚ:
DVA OKRUHY, DVA POHLEDY....

První:

Letošní dětský den se pěkně vydařil. Krátká dešťová přeháňka
po 14 hod. nám sice odradila akci skákacího hradu, ale teplé počasí
nás poté provázelo po celé odpoledne.

Tento rok se rodiče s dětmi podívali přímo do hvězdárenského
parku, kam je zavedly jednotlivé disciplíny. Malou "indiánskou tra
su" navštívilo 128 dětí  mohly si vyzkoušet hod oštěpem, stopo
vanou, lov dravých rybek, nebo také předvést svou mrštnost a
pohybovou zdatnost. Za každý splněný úkol byli ohodnoceny od
měnou, která však při stálém příchodu dalších malých návštěvníč
ků rychle docházela.

V cíli si některé holčičky s radostí navlékaly korálky a náramky,
jiné razítkovaly, další si vystřihovaly nebo malovaly vodovými
barvami. Ve volném čase si mohly skládat obrázky. Velká zvě
davost také zavedla děti i dospělé k panu Suchanovi, který nabízel
pozorování oblohy astronomickým dalekohledem i s výkladem.

Dětské odpoledne zpestřila také ukázka a vystoupení úžasných
cvičených pejsků Kynologického centra Ondřejov. Sbor dobro
volných hasičů nám předvedl zajímavou akci, záchranu poraněné
ho řidiče v automobilu, která sklidila velký potlesk. Celé
odpoledne byl hasičský vůz plný dětí, které ho zkoumaly a prohlí
žely si různé zajímavosti.

Nejveselejším závěrem byla tradičně PĚNA. Někteří nedočkavci
se předem svlékali a nemohli se dočkat, kdy se začne valit ta jemná
lehká hmota do prostoru hřiště. Děcka už začínají povykovat, vese
le pokřikují mezi sebou a s radostí probíhají bílou peřinou sem a
tam. Ta se zvedá a zvedá, pěny je stále více a více… Skoro to při

pomíná pohádku Hrnečku vař! Maminky a tatínkové fotí a natáčí
rozradostněné děti, ty se chichotají, některé už nevidí, otírají si
očíčka, rozhazují pěnu kolem sebe a na všech je vidět hlasitá radost
a úsměv. Teplé počasí umožnilo všechny pěnové děti osprchovat
čistou vodou a tím Dětský den končí, neboť kdo nemá převlečení
nebo ručník, odchází domů – do suchého.

Chci poděkovat všem, kteří se na organizaci dětského dne podí
leli: dobrovolníkům na stanovištích, panu Matouškovi za výbornou
chlazenou točenou malinovku a paní Janešové za zmrzlinu pro
mlsná dítka, Hynku Kašparovi a dále sponzorům celé akce  Všeo
becné zdravotní pojišťovně a papírnám Kohinoor.

Krásné léto a spokojenou dovolenou přeje Arlett Sadílková

Druhý:

Letošní dětský den pořádaný TJ Sokol Ondřejov proběhl stejně
jako loni na starém hřišti pod hvězdárnou. Počasí nám nakonec
přálo a účast na přespolním běhu byla téměř dvojnásobná proti mi
nulému roku. Přespolního běhu se zúčastnilo 77 dětí a potěšující
bylo, že na rozdíl od minulých let byla hojně obsazena i kategorie
starších dětí z 2. stupně ZŠ.

Přespolní běh byl dlouhý přibližně 3 km a doplňovalo ho 13
disciplín  např. jízda zručnosti na kole, střelba ze vzduchovky, jíz
da na kladce přes vodní nádrž, chůze na chůdách, ručkování,
zkouška hmatu, skákání nebo hod na cíl. Takový závod není vůbec
lehký, přesto se ho zúčastnily i mladší předškolní děti a trasu
zvládly skvěle. Za velmi pěkné výkony byli závodníci odměněni
diplomy. Patnáct nejlepších ve třech kategoriích  hoši a dívky
zvlášť  bylo odměněno krásnými cenami a medailemi.

Dík patří všem pořadatelům a sponzorům. TJ Sokol Ondřejov
věnoval ceny pro vítěze a vytvořil technické a pořadatelské zázemí
celé akce. Zabezpečil i občerstvení pro účastníky dětského dne.
Astronomický ústav Ondřejov posekal celé hřiště a poskytl elek
trický proud, také pan Uchytil poskytl elektrický proud, Honza Še
bl věnoval vuřty na opékání a Klub Kvítek věnoval 9 poukázek na
projížďku na koních pro vítěze přespolního běhu.

Výsledky přespolního běhu a fotografie z dětského dne najdete
na www.lucilis.rajce.idnes.cz

Hana Zichová

SOUSED SOUSEDA,
MLADŠÍ STARŠÍHO

V dnešní době by se podle titulku mohlo zdát, že půjde o nějaký
horor, ale já mám na mysli docela obyčejné slušné pozdravení,
které, zdá se, pomalu mizí. Bývalo zvykem, že na vesnici se
navzájem zdravili všichni. Bylo to takové neoficiální přiznání
k jedné komunitě. Za mého dětství, řekněme v padesátých letech,
bylo normální, že si děti hrály na městečku bez dozoru rodiny, ale
všichni věděli, že v případě nějakých nezdob zasáhne kterýkoliv
soused a rodiče se to docela určitě dozvědí. A nikdo to nebral jako
žalování. Dalo by se říct, že to byla jakási kolektivní výchova, která
se osvědčovala. A pokud některý potomek nezdravil sousedy, byla
to pro rodiče ostuda, takže byla okamžitě zajištěna náprava. Když
jsme učili děti ve Zvánovicích, paní průvodčí v autobusu Jana
Šiklová dokázala naučit žáčky slušně pozdravit. při nastupování a
vystupování z autobusu. Myslím, že si na to všichni vzpomenou. Já
mám osobní zkušenost z Karlových Varů. Když jsem tam byla před
mnoha lety na léčení, měli jsme volnou jízdenku (kdeže ty doby
jsou), takže jsem jezdila zdarma autobusem jen "na vodu" šestkrát
denně. Začala jsem v autobusech zdravit. A vida  po počátečních
rozpacích se to ujalo. Naopak v době svého působení na zdejší
škole se mi občas podařilo při příchodu do školy projít mezi davy
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VŠICHNI SE SEJDEME V  SKC
ONDŘEJOV

Sportovně kulturní centrum v Ondřejově nabízí širokou nabídku
aktivit pod vedením kvalifikovaných lektorů a úspěšných
sportovců. Od září se můžete těšit na „své“ oblíbené kurzy a také
na řadu novinek.

Snažíme se vytvářet v SKC příjemnou atmosféru a přátelský
prostor pro celé rodiny, proto jsme pro vás vytvořil rodinný klub
Pohoda, kde funguje kavárnička s dětským koutkem. V hezkém
prostředí si můžete dát kávu, zákusek a malé občerstvení a v klidu
počkat na své děti, pro které jsme opět připravili spoustu kroužků.
Kromě toho v SKC působí i mateřské centrum Beruška.

Připravujeme pro vás nejrůznější kulturní, sportovní i vzdělávací
akce: divadla, koncerty, nedělní akce se špičkovými lektory apod.
Například na podzim k nám opět zavítá úžasný Bohemia balet, kte
rý znáte z letošního jara. Připravujeme také Akademii SKC.
Pro děti: Basketbal, rokenrol, box, sebeobrana, gymnastika

* Basketbal pro žáky 1. stupně ZŠ s Terezou Kölblovou, která
hrála nejvyšší basketbalovou ligu a byla v širší juniorské
reprezentaci ČR, každé pondělí od 17 hod.

* Přípravka TŠ Twist Říčany (klub akrobatického rokenrolu,
který v roce 2009 a 2010 získal titul mistrů světa v kategorii
dívčích formací do 15 let) pro kluky i děvčata od 6 do 11 let, každý
pátek od 15.30 hod.

* Kurz boxu pro juniory se Standou Stárkem, mistrem ČR
v boxu, ve čtvrtek od 17 hod.

* gymnastická příprava pro děti od 5 do 8 let pod vedením
úspěšné závodnice ve sportovní gymnastice Andrey Krenkové ve
čtvrtek od 18 hod

Předškolní děti se mohou těšit na oblíbený balet, zumbu,
angličtinu podle Helen Doron, kurzy Yamaha (robátka, 1. krůčky
k hudbě a rytmické kroky) a pohybové hry. Školní děti rovněž
baletí, a tanečně se mohou vyžívat při zumbě, Hip Hop, Street
Dance a Break Dance. Pokračovat bude oblíbený badminton a
Taekwondo. Z hudebních kurzů si stálý zájem drží hra na kytaru ve
4 kurzech rozdělených podle úrovně.

(pokračování na str. 8)

žáků do budovy bez jediného pozdravu od dětí. Naučilo mě to
slušně je zdravit první.

Já vím, dnes je jiná doba. Ondřejováci se navzájem neznají,
zejména proto, že si tu postavila domy řada rodin z měst a městští
obyvatelé nejsou zvyklí neznámé lidi zdravit. A to je právě důvod,
proč jsem se nad tím zamyslela.

Je mi líto, že se pražské či jinoměstské manýry zabydlují i u nás.
A vůbec si nemyslím, že by to bylo špatnými mravy, je to jenom
nezvyk. Ale následek je jistý. Ondřejov už není jeden celek, ale
"my" a "oni." Týká se to i mnoha nových lidí z hvězdárny.

Nemyslíte si, že by se to dalo třeba trochu spravit tím, že se
budeme navzájem zdravit, i když se neznáme? Určitě se nenajde
mnoho lidí, kteří na pozdrav nebo dokonce úsměv, třeba
neznámého člověka, slušně neodpoví. Stačí, když si z pravidel
chování zopakujeme to, co jsem napsala v nadpisu. Zdraví mladší
staršího, muž ženu, prostě soused souseda. Děti můžeme vést
k tomu, aby zdravily každého. A začít je nezbytné od nejútlejšího
věku. To ovšem neznamená, že s každým se musí kamarádit, to by
mohlo být nebezpečné.

Tady někde by mohl být začátek toho, že by Ondřejov byl zase
městečkem a nepotkávaly se tu jen stovky cizích nevšímavých a
lhostejných lidí. Zkusme to. Pozdrav a úsměv nikoho nic nestojí a
udělá radost všem.

Jarka Kozáková



Úmrtí

Jiřina Klokočníková, Ondřejov
Ladislav Telec, Ondřejov

Noví občánci

Ella Čiperová, Ondřejov
Jan Daška, Ondřejov
Timotej Vrtiška, Ondřejov
Vítáme vás mezi námi a přejeme hodně zdraví a

štěstí!!

Vydává Obec Ondřejov. Šéfredaktorka V. Vomáčková. Redakční
rada: J. Kölbl, M. Macháček, J. Pohanková, P. Řezba,
M. Tlamichová. Registrováno zn. MKČR E 12695. Cena 5 Kč.

Poděkování

Děkuji obecnímu úřadu za blahopřání a dárek
k mým narozeninám. Paní Novotné a paní Staňkové za
milou návštěvu a předání dárku. Růžena Kölblová

Děkuji Obecnímu úřadu za blahopřání a dárek
k mým narozeninám. Děkuji paní Klokočníkové a paní
Švandové za návštěvu a předání dárku. Jan Šála

Děkuji obecnímu úřadu za dárek k mým
narozeninám. Děkuji také paní Klokočníkové a
Švandové, které mi dárek předaly. Růžena Linhová

V souvislosti s volbami do krajského zastupitelstva nabízíme
kandidujícím stranám bezplatné uveřejnění předvolebních textů.
Texty do délky 2000 znaků musí být dodány do 15. září 2012 na
adresu ou@obecondrejov. cz.

INZERCE: Nabízím k  pronájmu nebytovýprostor cca.
60m2 v  Ondřejově na náměstí. Vhodné jako obchod
nebo kancelář. Počátek pronájmu od 1. 1. 2013, cena
dohodou. Volejte 723 852 240.

SPOLEČENSKÁ RUBRIKA

Jubilea: květen-srpen 2012

Všem oslavencům srdečně blahopřejeme

a přejeme pevné zdraví do dalších let !!!

Václav Tesařík, Ondřejov, 81 let
Vladimír Vodrhánek, Ondřejov, 84 let
František Palouček, Turkovice, 81 let
Jan Šála, Ondřejov, 83 let
Ladislav Bouček, Ondřejov, 86 let
Blažena Císařová, Třemblat, 96 let
Vladimír Strejček, Třemblat, 81 let

Jiřina Klokočníková, Ondřejov, 84 let
Miloslava Křivánková, Turkovice, 85 let
Růžena Linhová, Ondřejov, 75 let
Bedřich Šála, Ondřejov, 81 let
Helena Kleczková, Ondřejov, 84 let
Helena Vávrová, Ondřejov, 75 let
Jan Řešátko, Ondřejov, 80 let

Václav Bumba, Ondřejov, 87 let
Jaroslav Rajchl, Ondřejov, 81 let
Marie Kratochvílová, Ondřejov, 86 let
Alena Tlamichová, Ondřejov, 82 let
Marie Zámyslická, Ondřejov, 88 let
Marie Bartošková, Ondřejov, 89 let

Pro dospělé: Sebeobrana, pilates, cvičení, jóga
* Kurz sebeobrany pro pokročilé od 12 let s Kristinou

Bosákovou, mistryní Evropy v karate, v pondělí od 19 hod.
* Dva kurzy Pilates pro dospělé s Barborou Valuchovou,

v pondělí od 9 hod a ve středu od 20.15 hod.
* Kurz cvičení pro zdravá záda nově i pro maminky po

porodu s Martou Princovou ve čtvrtek od 9 hod.
* Kurz vinyasajógy pro dospělé s Danou Grossovou v úterý od

9.30 hod.
* Klasický kurz kresby a malby pro dospělé (mohou se zúčastnit

i školáci, pokud budou mít zájem) s ing. arch. Veronikou Třebickou
– Tomanovou v pondělí od 17.30 hod.

* Netradiční kurz zážitkové kresby a malby (Arteateliér) pro
dospělé s podtextem relaxace a povídání s tužkou a
štětcem s Klárou Rudolfovou ve čtvrtek od 10.15 hod.

„Dospěláci“ se mohou dále těšit na powerjógu, jógu, tajči,
balanční techniky doplněné technikou SM–systém proti bolestem
v zádech, box, zumbu, fitness latinu, step aerobik a formování

SKC ONDŘEJOV
(pokračování ze str. 7)

postavy. Ojedinělý zájem je o pravidelné úterní a čtvrteční lekce
aerobiku a Body Form Olgy Šípkové, mistryně světa ve
sportovním aerobiku.
Zápisy do všech kurzů začínají již 3. září.
Kontakty:
skcvondrejove@seznam.cz, www.obecondrejov.cz/skcentrum
Manažerka akcí a kurzů: Ing. Bohumila Řešátková, 773 693 319.

Těší se na vás tým SKC

Akce SKC v září 2012

9. 9. SKC zve na AKCI S OLGOUŠÍPKOVOUA BOHUMILOU
ŘEŠÁTKOVOU. Od 8,30 hod prezence, od 9,00 hod Step aerobik,
od 10, 15 hod Port de Bras. Více informací na
www.obecondrejov. cz/skcentrum.
17. 9. a 19. 9. SKC zve na ukázkové hodiny Pilates s Barborou
Valuchovou v pondělí od 9 do 10 hod. Děti můžete dát v této době
do MC Beruška. Ve středu od 20, 15 do 21, 15 hod.
17. 9. SKC zve ukázkovou lekci kresby a malby pro dospělé i
mládež s ing. arch. Veronikou Třebickou Tomanovou od 17, 30 do
19 hod.
18. 9. SKC zve na ukázkovou lekci Vinyasajógy s Danou Grossovou
od 9, 30 do 11 hod. Děti můžete dát v této době do MC Beruška.
19. 9. SKC zve na ukázkovou lekci Cvičení s balančními
pomůckami a dle SM-systému s Danou Řehákovou od 18,45 do
20, 15 hod
20. 9. SKC zve na ukázkovou lekci zážitkové kresby a malby
s Klárou Rudolfovou od 10, 15 do 11, 45 hod. Děti můžete dát v této
době do MC Beruška.
20. 9. SKC zve na ukázkovou hodinu boxu pro juniory se Standou
Stárkem, mistrem republiky od 17 do 18 hod
21. 9. SKC zve na ukázkovou hodinu rokenrolu TŠ Twist Říčany pro
děti od 6ti do 11ti let od 15, 30 do 16, 30 hod.
23. 9. SKC zve na AKCI S ANDREJEMMIKULKOU. Od 8,30 hod
prezence, od 9,00 hod Salza – latina mix od 10, 15 hod Salza –
Kuba. Více informací na www.obecondrejov. cz/skcentrum.
1 . 10. SKC zve na ukázkovou hodinu basketbalu s Terezou
Kölblovou pro děti 1 . stupně ZŠ od 17 do 18 hod




